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Teplé dny strávené u vody už jsou v dohledu a plavky budou obsahovat snad všechna letní zavazadla.
Co letos vytáhnout takové, které na koupališti nebo na pláži ještě nikdo neviděl a které upoutají
pozornost? Na Fler.cz najdete originální plavky všech střihů, designů a velikostí, které zaujmou nejen
vzhledem, ale i kvalitou. Díky různým barvám, střihům a vzorům se tu najdou plavky, které vyhovují 
snad každé osobnosti a postavě – bikiny, jednodílné, sportovní sety, dvoudílné s vysokým pasem, 
nebo dokonce plavková trička nejen pro surfaře. Prostě pro každého se něco najde, ať už dovolenou
tráví u moře, či v paneláku na balkóně. Všechny šité v Česku a na Slovensku.

www.fler.cz

Plavky na všechny způsoby – dopřejte si českou kvalitu s jedinečným designem
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Ke zvučné značce Petrof patří nejen světo-
známá precizní práce, ale také inovace ta-
kříkajíc na denním pořádku. Zdaleka už ne-
jste jen výrobci hudebních nástrojů. S čím
novým jste letos přišli? 

Podnikáme sice ve velmi konzervativním obo-
ru, ale inovace jsou pro nás velmi důležité, a to
jak ve vývoji pian, tak v mimopianové pro-
dukci. Rozšířili jsme zakázkovou výrobu inte-
riérů pro firmy i fyzické osoby, děláme drobné

věci na e-shop jako třeba luxusní šachy nebo
rezonátory.

Ale v této oblasti jste se pohybovali již dří-
ve... Proto jste se rozhodli zkušenosti zúro-
čit a posunout dál? Bude to pro vás nosné
téma?

Změna je v tom, že jsme vytvořili samostatné
středisko s názvem PETROF Design, nastavili
procesy, zkrátka to vzali jako další plnohod-

notný pilíř našeho businessu. Potenciál určitě
vidíme velký, zákazníci jsou spokojení s naší
prací, zakázek přibývá.

Pro jaký okruh zájemců tedy nyní pracuje-
te? Komu je určena zakázková výroba aty-
pických interiérů?

Je to velmi rozmanité. Rádi vybavujeme ro-
dinné domy či byty kuchyněmi, vestavěným
nábytkem i solitéry, protože tam jsme v pří-
mém kontaktu s konečným zákazníkem. Vy-
bavíme ale také například muzejní expozice,
kancelářské budovy nebo koncertní sály. Tam
často řešíme i výrobu a montáž akustických
panelů. Především u nich se to všechno, co dě-
láme, krásně propojuje. I ten nejlepší hudební
nástroj totiž potřebuje akusticky vhodné pro-
středí, aby mohla vyniknout jeho krása. Na
tom spolupracujeme například s firmou Ave-
ton, kterou považuji za špičku v tomto oboru.

Umíte zušlechtit obývací pokoj, dát origi-
nální vzhled výletní lodi, posunout image
pracovny podnikatele? 

Vždy záleží na potřebách a přání zákazníka.
Někdy už jsou jasné od začátku, jindy začínáme
tím, že si je musíme nejdřív vydefinovat, často
spolupracujeme s architekty a designéry. Pak už
se jde do realizace, kde využíváme know-how
kolegů z výroby. Výsledky bývají opravdu krás-
né, což nás motivuje do dalšího projektu.

Předpokládáte zájem firem o image řešení
na míru?

Ano, firmy často přicházejí s velmi propraco-
vanými a promyšlenými koncepty řešení inte-
riérů, ať už jde o pracovní prostředí pro za-
městnance, nebo reprezentační prostory.

Uměla bych si představit krásný módní sa-
lón prvorepublikově laděný nebo magicky
vyhlížející prodejnu bylin v centru hlavního
města...

Já bych si uměla představit cokoliv... Vždy ale
klademe důraz na to, aby výsledné řešení bylo
zejména funkční a dobře sloužilo svému účelu.
Pokud je to zajištěno, můžete se nechat unést
a vytvořit design, který to vše posune do jiné
dimenze a přinese do interiéru život a emoce.
Jedno bez druhého ale nefunguje dobře. 

Hlavním artiklem ale zůstávají pianina
a klavíry. Splnily se vaše plány v loňském
roce? Nebo Češi podlehli chmurné náladě
a panice, a začali nemístně šetřit a dražší
nákupy odkládali?

Češi nezklamali. Mám velkou radost, že u nás
stále více lidí v domácnostech či institucích

Najít si svou cestu v každé době
Business je v pojetí většiny firem patrně cestou věčného hledání. Ani
vizionář neodhadne, co se odehraje na scéně vědy, výzkumu a vývoje, na
scéně politické, ekonomické, jak do procesu běžných obchodních vztahů
vstoupí prvky nahodilosti, vlivy nemocnosti, nová naleziště surovin, ceny
energií, válečných konfliktů či sílící požadavky běžných spotřebitelů,
konzumentů. Často se ptáme, jak ovlivní náš život umělá inteligence nebo
staré babské rady a zvyklosti. Nebo jestli má pravdu lékař, či léčitel. Či jak
vážně brát doporučení ekonomů, prognostiků, marketérů. Podobně je to
v podnikání. Neznámých je v rovnici vždy několik. Jednou z předních
českých a světových firem je Petrof. Značka, výrobce, exportér, inovátor.
Za necelých 160 let na trhu si tato společnost vždy dokázala najít cestu,
jak dál úspěšně existovat. Prezidentka společnosti Mgr. Zuzana Ceralová
Petrofová je osobností, která od nápadu nemá daleko k realizaci. Není
snílek, stojí rovnýma nohama na zemi. Ale jako šéf vědomý si rizik dobře
zvažuje, kterým směrem Petrof rozepne svá křídla. Odhad má prvotřídní.
A motivaci lidem, které firmu tvoří, umí dát vždy stejně jako jistoty, které
každý pracovník hledá. Průsečíkem je nadšení pro věc, houževnatost,
odvaha i chuť zkoušet stále něco nového:

Mgr. Zuzana Ceralová Petrofová
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dokáže ocenit kvalitní akustický nástroj. Ně-
kteří z nich se rozhodli ho doplnit i adsilen-
tem, což je náš systém propojení elektroniky
a akustického pianina, který umožňuje hrát
například pouze do sluchátek nebo využít hu-
dební software pro skládání hudby či nahrává-
ní za zvuku akustického piana.

Jak jste si vedli v exportu a jak pokračova-
la zahraniční expanze?

Hodně nás zasáhl výrazný propad čínského tr-
hu a výpadek Ruska, které bylo pro nás tradič-
ním odbytištěm. Musíme hledat jinde, to jsme
ale zažili v historii již mnohokrát. Zvedá se
nám západní Evropa i Severní Amerika. 
Máme asi 65 aktivních trhů, nahradit Čínu
a Rusko je ale velmi náročné, nejde to ze dne
na den. Dalšími zajímavými trhy pro nás jsou
země jihovýchodní Asie a arabské státy.

Čím dál víc je slyšet, doslova, o Petrof Gal-
lery. Začaly k vám jezdit celebrity, pořádá-
te společenská setkání na různorodá téma-
ta. Co neobvyklého chystáte letos?

Letos poprvé jsme zkusili řízenou degustaci
whisky a chceme pokračovat dalšími degusta-
cemi vybraného alkoholu. Koncertovat u nás

budou známé osobnosti české i zahraniční
scény. Od minulého roku jsme zavedli pravi-
delné kavárenské koncerty a chceme i nadále
dávat prostor různým umělcům. Během druhé
poloviny letošního roku také proběhnou akce
koncipované jako první oslavy našeho blížící-
ho se 160. výročí založení firmy. Určitě je na
co se těšit. Jinak se střídají eventy, odborné
konference a koncerty téměř každý týden. 
Jsme rádi, že si k nám mnozí našli cestu. 

Jak náročné je dnes umět lidem zachovat
mzdy? Dá se to vůbec charakterizovat
v době, které jsme začali říkat dynamická?

Držet krok s rekordní inflací v našem oboru
nejde, pokud si chcete zachovat tvář a pone-
chat výrobu evropskou. Navíc v době, kdy se
střídá pandemie s válkou a musíte řešit ochla-

zení velkých trhů. Na druhou stranu, my má-
me opravdu skvělé lidi. Řada z nich už u nás
zažila období, kdy rozhodně nebylo na růžích
ustláno. V posledních letech to bylo dobré
a nejužším místem pro nás byla kapacita výro-
by, teď je to zase jinak. Takových zvratů ale
naše firma za 160 let své existence zažila již
mnoho. 

A co je předpokladem toho, aby se firmě
dobře dařilo? Nakolik vaši výrobu ovlivňu-
jí ceny energií, materiálu, události na vý-
chod od našich hranic, stopy covidu, dění
v politice?

Vše, co jste zmínila, nás samozřejmě ovlivňu-
je. Nežijeme na izolovaném ostrově, ale na-
opak v globální ekonomice. Dynamika všech
možných událostí se výrazně zrychlila. Víme,
že musíme udržet klíčové zaměstnance a být
připraveni měnit se. Covid nás například na-
učil spoustu věcí, dal vzniknout několika skvě-
lým projektům. Některé již existující zastavil,
jiným dodal naopak ten správný drive. Všech-
ny tyto vnější faktory musíme brát tak, jak
jsou. Nevzpomínat na staré dobré časy, ale na-
jít si svou cestu v každé době. 

za odpovědi poděkovala Eva Brixi ❚❚❚

Změna je v tom, že jsme vytvořili
samostatné středisko s názvem
PETROF Design, nastavili
procesy, zkrátka to vzali 
jako další plnohodnotný 
pilíř businessu.

Realizace kuchyně, která vznikla v dílně 
PETROF Design

Novou budovu ČSOB v Hradci Králové vybavil PETROF Design
dýhovanými akustickými panely

Krom klávesnice pian PETROF můžete rozehrát i partii 
na prémiové šachovnici

Pokud je už piano příliš staré na to, aby bylo schopné spolehlivě
fungovat, lze z něj udělat bar



Arónie a tři novinky
Slyšeli jste už o arónii? Říká se jí
také temnoplodec nebo černý je-
řáb a je to chuťový zázrak plný
vitamínů. V Ovocňáku ji už ně-
jakou dobu najdete v jejich sa-
dech na česko-slovenském po-
mezí, teď ale hraje hlavní roli ve
třech novinkách. Stoprocentní
šťáva, sirup a džem jsou přesně
to, co nakopne tělo a pomůže mu
bojovat s jarní únavou. Bobulky jsou bohaté
na vitamíny C, B, E a P a organické kyseliny. Po-
máhají posilovat imunitu, preventivně je můžete konzumovat, abyste
předešli chřipce a nachlazení, působí na krevní oběh, snižují krevní
tlak, hladinu cholesterolu, zpevňují cévy a ovlivňují fungování štítné
žlázy. Bobulky arónie Ovocňák pasíruje, a poté šetrně pasteruje při níz-
kých teplotách, a vzniká lahodná šťáva s maximem vitamínů a dalších
prospěšných látek. Výsledkem je příjemně trpký nápoj.
Druhá novinka neteče, ale spíš se táhne. Jestli používáte sirupy do čaje
nebo vody na dochucení, tuhle „hutnější“ dobrotu oceníte. Sirup z aró-
nie je skvělý na oživení teplého nápoje a limonádám i (ne)alkoholickým
koktejlům vysloveně sluší. Je bez cukru.
Co může být ještě hustší než sirup? Přece džem! Tahle lahůdka má říz
a daleko komplexnější chuť než obyčejné marmelády, které jsou jen slad-
ké. Hořko-trpká, lehce nasládlá arónie je pro výrobu džemu ideální. (tz)

Máte náladu a čas 
číst si večer před spaním?

Yveta Slišková
Lázně Teplice v Čechách a.s.
obchodní ředitelka

Nálada je. Čas je otázkou priorit, volbou
mezi dokončením pracovních úkolů, do-

mácích povinností, sledováním televize nebo potřebou jít včas spát.
Spánek je velmi důležitý pro regeneraci, pro to, aby člověk mohl
fungovat na sto procent. Takže po nabitém dni ráda dopřeju odpo-
činek očím a využiju toho, že čte můj manžel. Hlasivky nemusí na-
máhat dlouho, neboť po pár odstavcích usínám.

Měla by i zaneprázdněná žena
z businessu umět vařit a péct?

Ing. Martin Ludvík
Ovocnářská unie České republiky
předseda

Dnes určitě není nutné, aby ženy uměly
vařit a péct, a přesto většina českých

žen to umí. Ženy musí často kromě svého náročného povolání
zvládnout ještě „druhou“ směnu v rodině a málokdy jim muži do-
kážou rovnocenně pomoci v domácnosti. Jsem přesvědčen, že čes -
ké ženy jsou nejen jedny z nejkrásnějších na světě, ale patří také
k těm nejlepším kuchařkám. A to oceňujeme především my muži,
však se odjakživa říká, že láska prochází žaludkem. A když to
vztáhnu ke svému oboru, tak takový domácí nedělní voňavý štrůdl
z českých jablek je ke kávě opravdový balzám na tělo i na duši.
A ženy to dobře vědí.

Mám ráda ve věcech jasno
Začínají mi vadit nedokončené příběhy, kapitoly, které ni-
kam nevedou. Nemám ráda poloprázdné skleničky s dže-
mem v ledničce stejně jako poloplné poháry lásky. Čím
jsem starší, tím spíše mne uklidňují události s vyřešenou
minulostí, vyřízené pracovní úkoly. Jasno ve vztahu mezi

ženou a mužem je mi sympatičtější než adrenalin namlouvání. Jistota čer-
stvého pečiva je lepší než spoléhání se na oddálený nákup. Že to už není
žádné dobrodružství? Nesouhlasím, protože klid a mír v duši mohou být
prostorem pro přijetí mohutnější dávky neznáma, které tak jako tak při-
jde. A pak – není lepší vědět, že na DPH zaplatí firma tolik a tolik, než se
třást strachy, že na daň nebude mít? Eva Brixi, šéfredaktorka

pozdrav redakce / naše nabídka
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Zdravé hranice úspěchu

Marian Jelínek, Iveta Fárová, 
Pavlína Hlučková

Jsou ambice, ctižádost a zaměření na výkon vždy příno-
sem? Autoři velmi citlivě odkrývají tenkou hranici mezi
tím, kdy touha po zdravém životním stylu vede ke
zdraví a spokojenosti, a kdy naopak k utrpení a nemo-
cem, a radí, jak se vyhnout chybám při motivaci mla-
dého člověka.

Tip Grady
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dobrý nápad

Aplikace Mamio propojí matky
s potenciálními kamarádkami
v okolí na základě algoritmu 
podle lokace a zájmů či věku jejich
dítěte. Pomůže jim také sdílet
zkušenosti v bezpečném 
prostředí. S nastavením produktu
i obchodní strategie pomohl
startupu akcelerační program 
Start it @ČSOB. 

Mamio funguje na principu propojování pro-
filů. Aplikace jednoduše propojí mámy, které
by si mohly rozumět. Důležitá je vzdálenost,
podobné zájmy, věk dětí nebo přístup k mateř-
ství. Po propojení si uživatelky můžou napsat
a vyrazit třeba ven s dětmi. 
„Seznamek existuje spousta, ale do této doby
neexistoval moderní nástroj řešící problém,
který se týká skoro poloviny populace. Po na-
rození dítěte se ženám kompletně změní spo-
lečenský život. Většina se přestává vídat s do-
savadními kamarády a přes 80 % maminek se
cítí osaměle. Přitom právě v tomhle křehkém
období potřebují mámy nejvíc podpory,“ řekla
Laureen Hollge, spoluzakladatelka Mamio,
a dodala: „Máme kolem sebe spoustu kamará-
dek s dětmi, které se nám svěřovaly s tím, že
se v mateřství cítí izolovaně, a chtěly by mít
silnější podpůrnou komunitu. Divily jsme se,
že u nás ještě neexistuje žádná moderní plat-
forma, která by problém sociálního života
v mateřství nějak řešila. Tak jsme se rozhodly
ji vytvořit.“ 
Mamio je první mobilní
platforma určená jen
pro ženy. Jedním z dů-
vodů jejího vzniku bylo
otevření témat, která
jsou intimní a specifická
pro ženy-matky. Napří-
klad polovina maminek
nechce řešit témata týka-
jící se jejich těla, porodu
apod. ve skupině s muži.
Druhým důvodem byla
skutečnost, že rodičovská
dovolená a s ní spojená
izolace se v Česku aktuál-
ně týká z 98 % žen. Než se
to změní, chce Mamio na-
bídnout matkám prostor
propojit se s dalšími žena-
mi, které řeší stejné prob-
lémy a pocity.
Aplikace vyvolala u mami-
nek velkou odezvu už před
svým spuštěním. Čeká na

ni přes 2000 žen, které se zapsaly mezi první
uživatelky. Mamio je nyní ke stažení na Google
Play, verze pro iOS bude k dispozici v následu-

jících týdnech. A příští
rok je v plánu rozšíření do
zahraničí a vytvoření sítě
pro milióny žen. 
Startup Mamio (ještě
pod původním jménem
Kindr) úspěšně prošel
akceleračním progra-
mem Start it @ČSOB.
Ten od roku 2018 nabízí
poradenství a mento-
ring začínajícím inova-
tivním firmám, které
hledají způsob, jak roz-
jet udržitelně a ziskově
svůj business. Během
čtyř let prošlo progra-
mem Start it @ČSOB
už 63 start upů, které
přitahují investory
a sbírají prestižní oce-
nění. Startup Mamio
např. získal stříbrnou
pozici na českých So-
cial Impact Award

a také cenu veřejnosti v soutěži Nastartujte se
od Komerční banky. 
„Do našeho akcelerátoru vybíráme firmy, kte-
ré přinášejí lepší řešení pro zákazníky i v neče-
kaných oblastech, a vedle toho hledají způsob
jak udržitelně a ziskově fungovat. Přesně tako-
vé je Mamio, které prokázalo své kvality
i v rámci Demo Day, kde se každoročně pre-
zentují nejzajímavější startupy z naší líhně.
Mamio zvolila porota loni v listopadu jako
startup s největším businessovým potenci-
álem,“ uvedla Zuzana Paulovics, lídryně akce-
lerátoru Start it @ČSOB. 

Mamio vyvíjí tým se zahraničními
zkušenostmi z velkých korporací
i startupů:
Laureen Hollge – COO ve startupu, pracova-
la v konzultační firmě BCG, nově byla také za-
řazena do žebříčku Forbes 30 pod 30 
Johana Šperlová – zkušená produktová ma-
nažerka z berlínské startup scény
Martina Kavanová – psycholožka z Oxfordu
zabývající se výzkumy společenských problé-
mů v Česku
Karel Hrdina – developer se zkušenostmi
z korporátů i startupů, podílel se například na
vývoji aplikace Rekola aj. (tz)

Startup Mamio, který sdružuje a propojuje
matky na mateřské, spouští mobilní aplikaci
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Jedním z hlavních pilířů společnosti No Fluff
Jobs, portálu s přehlednými nabídkami prací
v IT odvětví, je transparentnost. Kromě uvá-
dění veškerých atributů v pracovních inzerá-
tech, včetně nabízené mzdy, což na 89 % žen
považuje za jednu z hlavních informací inze-
rátu, se zabývá i rovností žen a můžu v odvě-
tví. Důsledná transparentnost v rámci firem
přitom může pomoct i v boji s diskriminací
na pracovišti i s nastavením rovnosti. Ženy
v IT, na rozdíl od mužů, musejí v oboru pře-
konávat překážky a stereotypy. To jsou důvo-
dy, proč se v No Fluff Jobs rozhodli zpracovat

report Ženy v IT 2023. „Jsme si dobře vědo-
mi značného genderového rozdílu v počtu
odborníků na informační a komunikační
technologie v České republice. Až v poměru
9 : 1 jsou ICT specialisté muži. Poměr mužů
a žen mezi studenty vysokých škol v ČR je 
83 : 17 a pouze 2,2 % všech mladých žen, kte-
ré se hlásí na bakalářské studium, si jako svůj
obor volí ICT. To je mimo jiné důvod, proč
usilovně pracujeme na snížení tohoto rozdí-
lu,“ řekla Anna Valouchová, Impact Speci-
alist v organizaci Czechitas, která je hlavním
partnerem reportu.

Téměř polovina žen v IT zanechala kariéry
v jiném oboru a rozhodla se pro práci právě
v informačních technologiích. První velký pří-
liv žen do IT Česko zaznamenalo během covi-
dových restrikcí, kdy mnoho kandidátek
o práci přišlo úplně nebo z rodinných důvodů
potřebovaly flexibilní pracovní dobu. Češky se
do IT prostředí dostávají nejčastěji díky rekva-
lifikačním kurzům. Tímto způsobem začalo
v IT pracovat přes 27 % žen (v porovnání
s ostatními zeměmi je to nízké číslo – v Nizo-
zemsku je to 42 %, Maďarsku 36 %, na Ukraji-
ně 45 %). Samostudiem si pomohlo na 21,5 %
Češek a necelých 21 % žen IT nebo příbuzný
technický obor studovalo. Výše uvedenému
odpovídají i odpovědi respondentek. Víc než
polovina uvádí své pracovní zkušenosti jako
juniorní úroveň nebo mid. Téměř 16,5 % žen
uvedlo, že v zaměstnání senioritu nedefinují,
zbytek pak zastává pozice na úrovni senior ne-
bo expert. Nejčastěji zastávanou specializací
jsou Testing (19,6 %), Frontend (12,8 %) a Bu-
siness Analysis (8,1 %). Mezi pět nejvíc využí-

Zajímavé odpovědi: 
jaké mají Češky v IT preference
Češky chtějí pracovat v IT. Musejí však neustále překonávat překážky
a nerovnosti. Odstraněním diskriminace, netransparentnosti a všetečných
dotazů při náboru se obor zatraktivní ženám, které tak mohou pomoct
vyřešit nedostatek kvalitních IT specialistů. Češky požadují upřímnost,
pracovní smlouvu a flexibilní přístup. Vyplývá to z nového průzkumu
společnosti No Fluff Jobs Ženy v IT, který se uskutečnil v České republice,
Polsku, Nizozemsku, Maďarsku a na Ukrajině.
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vaných technologií se zařadily SQL (40,2 %),
HTML a CSS (26,7 %), JavaScript (23 %) a Py-
thon (22,16 %). Druhou nejčastější (27,8 %)
odpovědí bylo, že respondentka na své pozici
nepotřebuje znát žádný programovací jazyk.
V Česku na 63 % žen v technických oborech ne-
ví, kolik vydělávají jejich mužské protějšky. Pro-
cento se liší v Nizozemsku, kde takové informa-
ce nemá 53 % žen. V ostatních zemích, kde se
průzkum uskutečnil, se hodnota liší jen o nízké
jednotky procentních bodů. K vyšší platové rov-
nosti přitom může přispět pár jednoduchých
změn. Na úrovni firem jde o transparentnost
jak v pracovních inzerátech, tak i mezi zaměst-
nanci a vedením. Firmy s vybudovanou pozitiv-
ní pověstí pak mohou na trhu získat konku-
renční výhodu a přilákat specialistky
a specialisty v oboru IT, který trpí jejich znač-
ným nedostatkem. Ke změně by měly přispět
i jednotlivé státy či Evropská unie, a sice přije-
tím příslušných zákonů, které by podporovaly
rovnost, a naopak postihovaly diskriminaci.

Sny versus mzdová realita
Na dotaz, kolik respondentky vydělávají čisté-
ho, nejčastěji odpověděly, že 36 000–48 000 ko-
run (32,6 %). Druhou nejčastější odpovědí bylo
rozpětí 48 000–60 000 korun (20,7 %) a třetí 
24 000–36 000 korun (19,4 %). Pro zajímavost:
přes 100 000 korun měsíčně vydělává kolem
4,5 % respondentek.
Na otázku, kolik by respondentky chtěly,
vzhledem ke svým dovednostem a zkušenos-
tem, vydělávat měsíčně čistého, nejčastěji od-
pověděly, že 36 000–48 000 korun (27,9 %).
Druhým nejkýženějším výdělkem je roz-
pětí 24 000–36 000 korun (16,9 %) a třetím 
48 000–60 000 korun (16,2 %). Na 10 % žen
cítí, že by bylo spravedlivé, kdyby vydělávaly
přes 100 000 korun.
Téměř třetině žen v IT se během roku 2022
nezměnily výdělky a pouze 58,5 % žen v odvě-
tví je se svou mzdou spokojeno. Pokud jde
o povýšení, jen 31,6 % žen ho dosáhlo. I přes-

to, že v IT odvětví panovalo napětí po ochlad-
nutí covidového boomu a následném hromad-
ném propouštění v technologických gigan-
tech, změnilo práci téměř 40 % IT specialistek.
Nejčastějšími důvody byly vyšší mzdy, širší
možnosti seberozvoje a přívětivější firemní
kultura.

S čím IT specialistky nejvíc bojují 
a o co nejvíc stojí
Častými pracovními překážkami pro ženy
v technických oborech jsou nerovnost, prefe-
rence mužů při povýšení, nízká flexibilita za-
městnavatele ke sladění práce a role rodiče.
Navíc se ukazuje, že ženy mají větší sklon
k perfekcionizmu než muži, což může míru
stresu zvyšovat.
V dotazníku respondentky jako největší pro-
fesní výzvy uvedly (mohly vybrat až tři odpo-
vědi): osobní pohodu a stres (46,3 %), pokles
motivace (38,7 %) a řízení času a projektů
(24,2 %). Další v řadě byla ekonomická si -
tuace, komunikace na pracovišti, či dokonce
nezaznamenaly žádné nepříjemné výzvy.
IT profesionálky se zdaleka nezajímají pouze
o výši mzdy. Pro 77 % respondentek jsou dů-

ležité pružná pracovní doba, možnost práce
na dálku (v inzerátech tuto informaci hledá
88 % žen) a přátelská atmosféra v zaměstná-
ní. Vysoká mzda se umístila až na šestém
místě. První dvě odpovědi souvisí s rolí ma-
tek a pečovatelek. Ženy v Evropě totiž v prů-
měru věnují neplacené práci, tedy domácím
pracím a vaření, 18,4 hodiny. Muži naproti
tomu pouze 12,1 hodiny.
Nejčastější formou spolupráce je pozice s pra-
covní smlouvou. Pracuje tak přes 70 % žen,
a chtělo by jich tak pracovat dokonce 83 %.
Přes 7 % žen je na volné noze. 

Nevhodné otázky na pohovorech
Přes 55 % respondentek sice uvedlo, že jim ne-
byla položena žádná nevhodná otázka, nicmé-
ně i v dnešní době na pracovních pohovorech
personalisté stále kladou nevhodné otázky,
a to i přesto, že některé mohou být protipráv-
ní. Ojediněle se náboráři dotazovali na zdra-
votní stav, politické názory nebo etnicitu. Re-
spondentky uvedly, že v 10 % případů se
personalisté zeptali na vzhled, věk nebo rodin-
ný stav. Na pohlaví, děti a plánování rodiny
padly dotazy přibližně v 15 % případů. (tz)

„Naším mottem je, že čím více různorodých
skupin zaměstnanců budeme ve firmě mít, tím
bohatší firemní kulturu budeme společně tvo-
řit. V rámci růstu kariérních příležitostí po-
kračujeme i nadále v našich rozvojových pro-
gramech pro vedoucí pracovnice a pracovníky
na provozovnách a v centrální kanceláři,“ ko-

mentovala Katarína Navrátilová, generální ře-
ditelka Tesco Stores Česká republika, a doplni-
la: „Zaměřujeme se také na rovnost v odmě-
ňování. V rámci centrální kanceláře má každá
pozice mzdové rozpětí, které se nemění podle
pohlaví kolegů, kteří danou pozici zastávají.“
Tuto snahu podporují také firemní benefity,

které ženám umožňují efektivně skloubit ži-
votní a pracovní závazky. Řešením pro ženy,
matky, samoživitelky a další zaměstnance, kte-
ří se musí starat o své rodiny, jsou například
částečné úvazky, zkrácený pracovní týden ne-
bo placené pracovní volno navíc. V závislosti
na konkrétních potřebách daného zaměstnan-
ce přistupuje Tesco k žádostem o zvolený způ-
sob podpory individuálně. „Více než polovina
našich zaměstnanců pečuje o své blízké a čtyři
z pěti kolegů a kolegyň mají pocit, že mohou
pracovat flexibilně s ohledem na své blízké.
Zkrácený úvazek v Tesco využívá v současné
době 18 % zaměstnanců, z toho 85 % jsou že-
ny,“ uvedla Katarína Navrátilová. (tz)

V Tesco jsou 74 % zaměstnanců ženy, 
řada v manažerských pozicích
Společnost Tesco Stores Česká republika dlouhodobě vyvíjí iniciativy a aktivity,
kterými vytváří inkluzivní pracovní prostředí. Strategie společnosti se soustředí 
na zvyšování podílu žen na vedoucích pozicích a seniorních vedoucích pozicích. 
Za rok 2022 se tak např. podařilo dosáhnout přirozeně vyrovnaného genderového
zastoupení napříč společností. Ženy v Tesco jsou zaměstnány na celé řadě míst, od
pracovnic obchodního provozu přes software inženýrky až po ředitelku marketingu.

foto Pixabay
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Kolostrum může znít pro neinformovaného
člověka cize. Co si pod tímto pojmem
představit?

Kolostrum, česky mlezivo, je první výměšek
mléčné žlázy každé samice po porodu mládě-
te. Pro přežití mláděte v první dnech života
bývá nepostradatelné, obsahuje totiž desítky
imunitně účinných látek důležitých proti bak -
teriím, virům a plísním. Narozenému mláděti

chybí fungující imunitní systém, proto mu je
kolostrum nahrazuje. 

Patříte k průkopníkům zavedení kozího ko-
lostra do lidské výživy. Předpokládám, že
začátky této vaší činnosti musely být dost
těžké...

Ano, navíc jsme si situaci ztížili tím, že jsme
chtěli získat přírodní produkt podle našich

představ. Nekladli jsme na počátku podnikání
důraz na ekonomický výsledek, ale na kvalitu
nabízeného výrobku. Proto jsme nezvolili
kravské kolostrum a běžné způsoby jeho kon-
zervace. Věříme našemu českému a moravské-
mu kozímu kolostru. Myslím, že kvalitní pro-
dukt si své zákazníky vždy najde.

Podnikatelský úspěch se tedy už dostavil?

Nyní jsme na českém trhu jedni z největších
prodejců kozího kolostra. Je úžasné vidět, že
náš model funguje. Každým rokem nám při-
bývá zákazníků, kteří chtějí kvalitní mlezivo
s ověřeným účinkem, proto vybírají naši znač-
ku. Jestliže jsou s produktem spokojeni, pře -
dávají své zkušeností dále, a tím i podporují
další rozvoj společnosti Betula. 

Co vás přivedlo na nápad vsadit svou lé-
kařskou pověst na kozí kolostrum a jít
s ním do podnikatelského rizika? 

Mnoho let jsem pracoval s kravským kolo-
strem, ale selský rozum mi říkal, že koza má
lepší imunitu než kráva, proč tedy neotestovat
kolostrum kozí? Poté následovaly celé dva ro-
ky spolupráce s Masarykovou univerzitou
v Brně a výzkumným ústavem Milkomem
v Praze. Hledali a našli jsme nejšetrnější meto-
dy sušení i dalšího zpracování suroviny, které
nás dovedly k vývoji velmi kvalitního českého
produktu. A pak zbývaly už jen vlastní práce
a zkušenosti v interní ambulanci, které stvrdi-
ly správně nastoupenou cestu. A samozřejmě
důležitá byla i zpětná vazba, příznivý ohlas 
zákazníků. 

Působíte pořád jako internista, ale zároveň
podnikáte i v další firmě Nutristatima, kte-
rá se specializuje na doplňky a vitamíny.
Proč jste se takto rozhodl „sedět na dvou
vratkých židlích“?

Ono to přišlo tak nějak samo. Před asi 15 lety
jsem měl velké zdravotní problémy. Rozhodl

Imunita z kozí farmy
Koza dříve patřila ke každému stavení, ale ty doby jsou už dávno pryč.
Lidé však časem pochopili, že kozí mléko, sýry a maso měly nejen výborné
výživové vlastnosti, ale specifickým způsobem podporovaly zdraví.
A selský rozum dnes mnohým našeptává obrátit pozornost zpět k darům
přírody. Napomáhají tomu i nové produkty, které pronikají na domácí trh.
Mezi nimi hraje prim kolostrum společnosti Betula pendula s.r.o. Nejen
o něm jsme si povídali s MUDr. Radanem Gocalem, jenž v jedné osobě
ztělesňuje lékaře i podnikatele.

MUDr. Radan Gocal
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jsem se, poté co mi současná medicína ne-
uměla pomoci, že změním svůj životní styl.
A využiji metody, které propaguje tzv. alterna-
tiva. Po pravdě řečeno, nevěřil jsem tomu, ale
za pokus to stálo. Změn bylo hodně: změna jí-
delníčku, detoxikace, doplnění různých živin
a superpotravin, meditační techniky a mnoho
dalšího. Za pár měsíců mi bylo mnohem lépe.
Postupně se mě začali ptát přátelé, pacienti,
rodina, co mi pomohlo. A co bych doporučil.
Odpovídal jsem, že přírodu, která je úžasná
v tom, že nabízí nekonečné možnosti, ale naše
znalosti jsou zatím velmi omezené. O to mi
přijde práce zajímavější, protože pořád se ob-
jevuje něco nového.

Koho si představit jako vašeho typického
zákazníka?

Nemáme typického zákazníka, je to spíše
o nastavení daného člověka. Naši zákazníci
patří k těm, co se chtějí o své zdraví aktivně

starat. K tomu potřebují navíc selský rozum,
jenž jim velí obrátit se k přírodě, k přirozeným
věcem. A takových zájemců, co hodlají pečo-
vat o své zdraví a pohodu, přibývá.

Opravdu se nezdá, že byste rozhodnutí
vstoupit na tenký led businessu litoval, 
ačkoli začátky provázelo mnoho nejistot
a rizik. Nemám pravdu?

Nebylo to tak těžké, protože jsem si nevytkl
za cíl stát se miliardářem. Naše společnost se
snaží lidem, kteří jsou naladěni na naši fre-
kvenci, pomáhat. Pracujeme s nimi rádi a je
příjemné potkávat spokojené klienty v am-
bulanci, utužovat společné přátelské vztahy.
Nejdeme po kvantitě, ale kvalitě, posilujeme
vzájemný kontakt a důvěru v produkt, v tom
spočívá krédo naší práce.

mnoho dalších spokojených zákazníků 
popřál Pavel Kačer

MUDr. Radan Gocal
Lékař, na kterého se obracejí lidé z celé
republiky. Snaží se léčit nejenom choroby,
ale hlavně posílit organizmus člověka tak,
aby nemocem předcházel nebo se s nimi
vypořádal sám. Více než 20 let pracuje ja-
ko internista. Byl primářem i ředitelem ne-
mocnice v Novém Jičíně, kde stál i u zro-
du komplexního onkologického centra.
Podporu imunity považuje za základ péče
o pacienta. 

● 1966 se narodil v Ostravě 
● 1984–1990 absolvoval Lékařskou fakul-

tu UP v Olomouci
● 1990–2010 pracoval jako lékař, později

primář interny a ředitel nemocnice
v Novém Jičíně, kde současně působil
i jako lékař interního oddělení a JIP

● 2011 založil firmy Nutristamina s.r.o.,
která nabízí komplexní přístup ke zdra-
ví, a Betula pendula s.r.o, která se zabý-
vá zpracováním kozího kolostra

● 2016 vede vlastní interní ambulanci 
ve Frenštátu pod Radhoštěm

Věnovat se práci, která nás baví, je
jedním ze způsobů, jak prožívat život
šťastně. Pokud ale do zaměstnání
vstáváme s nechutí a jen pro peníze,
není to dobře. Dělat právě to, co je pro
naši pohodu i osobní rozvoj to pravé,
nám dá nejvíce. 

„Zaměstnance nejvíce motivuje, když jim šéf
dá práci, která jim dává smysl a naplňuje je. To
je těší a dělá šťastnými. Velkou roli v tom hraje
vedoucí nebo šéf, který se o každého člověka
upřímně pracovně zajímá a zároveň má jasnou
vizi směřování firmy,“ uvedla Irena Vrbová,
zakladatelka konzultační společnosti Porto,
která se zabývá vzděláváním a rozvojem maji-

telů a manažerů menších a středních firem.
Každý jsme ale jiný, máme jinak náročnou
práci. Pokud dojdeme do fáze, že už dále ne-
můžeme, ptáme se sami sebe, zda opravdu
chceme tímto způsobem žít, nebo spíše přežít
až do důchodu a jestli nám stres opravdu stojí
za vydělané peníze, zřejmě nastala chvíle uva-
žovat o změně. Co ale dělat, když nevíme, jaká
práce nás bude bavit? 
„Asi existuje činnost, kterou jste zatím nezku-
sili nebo se neodvážili vyzkoušet, ale je pro vás
ta pravá. Vzpomeňte si, co vás těšilo v dětství,
mládí, jaké bylo vaše vysněné povolání, i když
jste se třeba pod tlakem okolností vydali ji-
ným směrem. Hledejte to, v čem jste dobří, na
co máte talent,“ vysvětluje Irena Vrbová. Sedí-
te v práci u počítače, ale přitom celé víkendy

pečete dorty pro rodinu a známé? Naplňuje
vás to více než vyplňování tabulek v excelu?
Co se zkusit zeptat na práci v místní cukrárně?
A pokud máte odvahy na rozdávání, zkuste
vlastní podnikání, pečte dorty a cukroví na
zakázku. 
Nebo máte fyzicky náročnou práci na stavbě
a už to nezvládáte? Zeptejte se svého šéfa, jest-
li je ve firmě pozice, která by vám umožnila
klidnější činnost. Co třeba ve skladu? 
Každý má jiné vnímání, jiné touhy a sny. „Jsou
lidé, kteří by za žádnou cenu neopustili ani fy-
zicky náročnou práci. Baví je, vidí v ní smysl
a nevyděsí je ani to, když se zvažuje zvýšení
věku odchodu do důchodu. Protože tito lidé
ani do důchodu jít nechtějí,“ doplnila Irena
Vrbová. (tz)

Nejdřív práce, potom zábava? A co to spojit?
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V ROSSMANNu se toho událo v posled-
ních měsících hodně, zaznamenali jste
mnoho úspěchů. Vyjmenovala byste ty nej-
důležitější?

Určitě bych zmínila výborné hospodářské vý-
sledky, růst firmy jak na českém, tak na mezi-
národním poli. To nejdůležitější pro nás jsou
ale spokojení zaměstnanci, bez nich bychom
žádných úspěchů dosáhnout nemohli, a tak
jsem velmi ráda, že ruku v ruce s rekordními
tržbami došlo k zavádění nových benefitů. Od
1. dubna jsme zaměstnancům navyšovali mzdy,
a to až o 13 %. To překonává nejen tempo růstu
mezd obvyklé na českém maloobchodním 
trhu, ale především jde o nárůst vyšší než infla-
ce. Zároveň jsem velmi pyšná na to, že koncem
loňského roku byl koncern ROSSMANN ame-

rickým časopisem Forbes opět jmenován jed-
ním z nejlepších zaměstnavatelů na světě, 
když se umístil na 26. místě z 800 hodnocených
společností. 
V tuto chvíli máme v České republice 167 pro-
dejen, plánujeme letos otevřít řadu dalších
v zajímavých lokalitách a neustále investujeme
i do modernizace stávající sítě. Aby byli zákaz-
níci spokojeni a jejich nákup mohl proběh-
nout rychle, nadále pokračujeme v zavádění
samoobslužných pokladen a dalších projektů
zaměřených na zlepšování této zákaznické
zkušenosti. Jsme prvním drogistou, který ten-
to koncept samoobslužných prodejen uvedl do
praxe, a zákazníci ho mají v oblibě. Ráda bych
zmínila i jednu naši velmi ikonickou prodejnu
a úspěch, který člověk cítí, když se podaří pro-
pojit historický prostor a moderní prostředí

k nakupování. V Brně na hlavním nádraží má-
me totiž prodejnu, která budí obdiv, jelikož je
situována v secesním sále, velmi atypickém,
památkově chráněném prostoru, a mezi ostat-
ními prodejnami vyniká svou výjimečností. 

Co se podařilo po boku ikonické značky
vám, co jste mohla ovlivnit, z čeho máte
dobrý pocit?

Značka ROSSMANN ikonická skutečně je,
a myslím si, že náš zakladatel pan Dirk
Roβmann se za svou českou dceru nemusí vů-
bec stydět. Naše prodejny vypadají skvěle
a neustále jich přibývá. Za uplynulých 15 let
jsem v našem týmu poznala mnoho úžasných
lidí, čelila mnoha výzvám, a zažila i řadu ná-
ročných momentů. Tak to ale v životě bývá
a zoceluje nás to. Před 15 lety jsem nastupova-
la do firmy, která byla ve ztrátě a pohupovala
se v rozbouřených vodách maloobchodního
světa. S hrdostí se nyní nazývám rossmaňač-
kou a jsem velmi ráda, že naše společnost již
řadu let vykazuje výborné výsledky, trhá re-
kordy jak v tržbách, tak i počtu otevření no-
vých prodejen, zavádí mnohé inovace, přichá-
zí se zajímavými projekty a pomáhá těm, kteří
v životě neměli tolik štěstí.
Mám dobrý pocit z toho, že jsem stála u založe-
ní oddělení komunikace, oddělení zákaznické-
ho servisu, spuštění našeho charitativního pro-
jektu, zavádění mobilní aplikace ROSSMANN
CLUB a e-shopu, fáze rebrandingu značky
a byla součástí organizačního týmu různých fi-
remních setkání se zaměstnanci i obchodními
partnery. Nedávno došlo i ke kompletní rekon-
strukci našich kancelářských prostor, a tím, že
jsem byla součástí koordinačního týmu, tak
jsem mohla lehce ovlivnit i to, jak bude naše
nová centrála vypadat. To mě bavilo a myslím,
že výsledek stojí za to a líbí se. V rámci mého
působení jsem celou dobu zodpovědná i za ko-
munikaci napříč firmou dovnitř i ven a mým
posláním je budovat a posilovat povědomí
o všem, co se ve firmě děje a jak se jí daří. Je to
mravenčí práce, ale taková srdcovka. Značku
ROSSMANN mám ráda a mám radost, že se jí
daří. Těším se nyní na další výzvy a držím nám
palce, abychom si i v této nelehké době udrželi
trend růstu, byli skvělou drogerií na českém 
trhu a za každé situace i nadále spolehlivým
partnerem pro naše zákazníky

Léta se systematicky věnujete CSR oblasti,
která patří ke strategii vašeho řetězce. Je
to spíš o radostech, nebo o starostech?

Jednoznačně odpovídám, že je to radost. Ra-
dost z toho, že jsou vidět výsledky. Starost je,

Radost u ROSSMANNa, 
že jsou vidět výsledky
Ještě nikdy jsem ji nezažila zamračenou, protivnou, naštvanou. Ba naopak.
A ptala jsem se vždy po setkání s Mgr. Olgou Stanley, manažerkou komunikace
společnosti ROSSMANN, sama sebe, jak to jen dělá, že je usměvavá, vlídná,
ochotná pomoci, připravená naslouchat, zajímat se o to, jak se ten druhý má. Jak
vůbec zvládne vstřebat tolik informací, podnětů, připravit takové množství
odpovědí, které jsou potřeba. Říká se, že firma je taková, jakou má komunikaci.
V případě značky ROSSMANN je to násobná pravda. Poznáte to i v prodejnách.
Mne osobně vždy zaujme řád a klid, který tady promlouvá zcela jasně s tím, že si
při nakupování mám odpočinout a užít si ho. Zklidnit se. Zde se totiž nespěchá,
tady z vás sejmou stres a dají přivonět k rozumnému životnímu tempu. A to je
velké umění. Prodejny se k takové image musely ale postupně propracovat.
Nejen o tom jsem si s Olgou Stanley povídala...

Mgr. Olga Stanley (vpravo)
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jak docílit toho, že realizací nesčetných chari-
tativních projektů si nás zákazník s touto po-
mocí propojí. Známost značky ROSSMANN
v oblasti společenské odpovědnosti je značná.
Za uplynulých téměř 15 let, kdy jsme velmi
aktivní na poli CSR, se toto povědomí jistě
posílilo, ale je před námi stále ještě dlouhá
cesta. Je vždy důležité řádně naplánovat in-
terní komunikaci, zapojit spřátelené nezisko-
vé organizace, a zvolit i vhodný mix pro 
externí komunikaci. Velmi efektivní bylo roz-
hodnutí v roce 2020 zařadit naši charitu do
mobilní aplikace, kde zákazníky věrnost ního
programu ROSSMANN CLUB necháváme
rozhodnout o tom, kam přerozdělíme aloko-
vané finanční prostředky.
Starost mám, když se na nás ze všech stran řítí
žádosti o pomoc a my víme, že pomoci všem
nelze. Radost mi dělá to, když slyším, že ně-
kteří zákazníci si body za své nákupy šetří
a místo toho, aby je využili na slevu, tak je ra-
ději věnují na charitu, a udělají tak dobrý sku-
tek. Projekty společenské odpovědnosti jsou
pro každou firmu obrovským závazkem a něk-
dy je důležité se zastavit a uvědomit si, že
všichni u firmy musíme pracovat na tom, aby
si dlouhodobě zachovaly punc kvalitní, důvě-
ryhodné a smysluplné aktivity, která je součás-
tí naší značky. 
Intenzivních zážitků, které jsem za ta léta
v rámci našeho charitativního projektu vstře-
bala, je nesčetně – návštěva azylových domů,
Klokánků, porodnic, center věnujících se pa -
cientům s poruchou autistického spektra, cen-
ter podporujících aktivní život seniorů, setká-
ní s paní Daušovou z organizace Helppes,
výstup na Sněžku s organizací KlaPeto a při-
hlížení dětem s jednou nohou vystupujícím na
Sněžku, kdy mně docházely síly, ačkoli mám
obě končetiny zdravé. 

Jaké projekty pomohly a pomáhají nejvíce?

To se nedá takto rozdělit. Projekty jsou vybírá-
ny tak, aby jejich přínos byl vždy znatelný a pří-
jemce mohl bez větších časových prodlev vy-

užít poskytnutou podporu z naší strany v pod-
statě okamžitě. Kromě charity bych chtěla zmí-
nit ještě jeden náš důležitý projekt, a tím je vý-
sadba vzrostlých ovocných stromů, která
probíhá ve spolupráci s organizací Sázíme 
stromy a naším obchodním partnerem Henkel. 
Od roku 2015 vysadíme každý rok společně
400–500 stromů, a to přeci není málo. Každo-
ročně se též zapojujeme do Sbírky potravin,
která je neoddělitelnou součástí našich aktivit
na poli CSR. A oblast udržitelnosti a udržitel-
ného podnikání je součástí firemní kultury na-
šeho řetězce i v mezinárodním měřítku, a to
v kontextu našich privátních značek, kde si za-
kládáme na vysoké kvalitě a jejichž receptura
neobsahuje žádné mikroplasty a obaly jsou
zpravidla vyrobené z recyklovaného plastu.

A budete v těchto snahách pokračovat,
nebo chystáte něco úplně nového?

Ano, určitě ano. Co se týče charitativního pro-
jektu KDE SRDCE POMÁHÁ, tak ale uvažu-
jeme při příležitosti nadcházejících oslav 30 let
společnosti na trhu, že bychom zařadili na
příští rok drobné změny v komunikaci. 

Už by to bylo určitě na knížku. Neuvažuje-
te o tom? Vylíčit příběh společenské odpo-
vědnosti ROSSMANN v České republice?

ROSSMANN na poli
CSR aktivní bezesporu
je a odvedená pomoc
o tom jednoznačně
svědčí. Příběhů a lid-
ských osudů, do kte-
rých jsme mohli v roli
mecenáše vstoupit a nabídnout pomocnou ru-
ku, bylo jistě mnoho a vydaly by na knihu, ale
to není naším cílem. Naší úlohou je dělat život
krásnější... tak zní náš slogan... ale nikdy neříkej
nikdy! Neseme těžký úkol, prodávat krásu,
zdravý životní styl, mít spokojené a vracející se
zákazníky a být vnímáni jako důvěryhodná
značka s tradicí rodinné firmy.

Ostatně k literatuře máte vřelý vztah, vím
o vás, že jako dárky kupujete téměř vý-
hradně knihy, a také, že ráda čtete...

To je pravda, dříve mnohem více, a velmi vě-
řím, že se ke čtení knih dostanu v budoucnu
ještě s větší intenzitou. Hodně času věnuji ro-
dině a koníčku mé dcery, která jezdí závodně
na horských kolech, takže program na víkend
mám více méně naplánován na dlouhou dobu
dopředu. Nejradši čtu, když cestujeme, nebo
na dovolené. Anebo, když nemůžu spát.

Jak manažersky náročné je uchopit aktivity
společenské odpovědnosti a komunikovat
je vně firmy?

Ano, je to složité, ale zase na druhou stranu si
myslím, že je to pro náš celý tým již takovou
neodmyslitelnou součástí. Nejdůležitější ze
všeho je mít podporu nejvyššího vedení, počí-
tat s tím, že ne vždy se vše podaří, být vytrvalý,
mít vizi a nedělat toho bez rozmyslu mnoho.

Pokud by to bylo ve vaší moci, změnila
byste určité okolnosti života lidí? Aby zmi-
zel smutek, strach, nejistota? 

To není v mé moci. To je v každém z nás, každý
z nás má tu moc být tou pochodní pro ostatní,
rozdávat energii a radost, nenechat si příliš
strachu vstupovat do života, nebát se a hledat
v životě jistoty. A to nejdůležitější ze všeho je si
připustit, že každý jsme někdy nejistý. A když
někdo říká, že to tak není, tak lže okolí i sám
sobě. Ale to je asi až nadčasové téma...

Zakladatel společnosti ROSSMANN se vel-
mi podrobně zabývá možnostmi naší pla-
nety. Z jeho úvah vzešla publikace, kterou
jste v českém jazyce vydali. Čím vás autor
oslovil?

Oslovil mě tím, že se nebál takovéto téma vů-
bec zpracovat a velmi šetrně si s ním pohrál.
Přiznám se, že jsem po přečtení první knihy
pana Roβmanna byla poněkud zaskočena, je-
likož se od tématu jeho cesty k vybudování
jedné z nejúspěšnějších drogerií pustil do na-
prosto odlišného směru, a i když fikce není
mým oblíbeným žánrem, tak jsem si knihu
přečetla od začátku až do konce se zaujetím.

Načasování vydání
publikace českému
čtenáři nebylo nej-
šťastnější, jelikož
kniha byla vydána
těsně před začátkem
válečného konfliktu
Ruska s Ukrajinou

a pojednává o tom, že se právě Rusko, Čína
a USA propojí a vytvoří tzv. klimatickou ali-
anci, která je jedinou možností pro záchranu
naší planety. V psaní pan Roβmann nadále
pokračuje a myslím, že se máme i v budoucnu
na co těšit. 

za odpovědi poděkovala Eva Brixi ❚❚❚

Jsme prvním drogistou, který
tento koncept samoobslužných
prodejen uvedl do praxe,
a zákazníci ho mají v oblibě.
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Co vás zavedlo na dráhu s fotoaparátem
v ruce?

K fotografování mě přivedla soutěž na gymná-
ziu. Nadchla mě práce se světlem, přetváření
každodenních objektů v něco jedinečného
a spolupráce s lidmi. Také jsem našla ve foto-
grafii smysl komunikace a možnost vyjádřit
myšlenky, pocity a inspirace. Když jsem se
v osmnácti rozhodovala, kam jít na vysokou
školu, tak jsem měla jasno, že se chci živit fo-
tografií. Byla jsem přijatá na Univerzitu Tomá-
še Bati ve Zlíně na obor reklamní fotografie
a později pak na University of Arts London /
London College of Fashion na magisterský
obor módní fotografie. 

Inspirovala vás i nějakým způsobem výro-
ba sítí v rodinném podniku?

Jednou z prvních spoluprací byl kalendář v ro-
ce 2010, kde jsem propojila lidské tělo a stíny
sítí z našeho rodinného podniku. Toto propo-
jení sportu se světlem a zobrazením člověka
a těla mě nadchlo a inspirovalo. Proto nyní vy-
tvářím kreativní firemní kalendář každoročně
a hledám nová spojení sportovního tématu
s módní a kreativní fotografií.

Vystudovala jste tedy reklamní fotografii,
proč právě ji? Čím vás naplňuje? Je tím
pravým způsobem seberealizace?

Ráda pracuji s kreativním týmem na vytvoření
finálního výsledku, což reklamní fotografie
nabízí. Líbí se mi i efektivní způsob práce, kde
musíte dodržet deadline a rychle reagovat na
problémy. Zároveň ale s chutí pracuji i na
módních editoriálech a osobních kreativních
projektech. Móda pro mě představuje inspira-
ci a svobodu sebevyjádření, a zároveň i útěk
od reality do snového světa představivosti.

Nač se zaměřujete, když ne právě na módu?

Velkým tématem je pro mě různorodost krásy
a body pozitivita. V mých projektech Woma-
neroes zobrazuji těla žen přeměněná skrze
barvu na tělo. Snažím se ukázat, že každý typ
těla a tvar je krásný a jedinečný. Zároveň pra-
cuji na projektech propagujících ochranu ži-
votního prostředí a udržitelnost. Nedávno

Móda pro mě představuje inspiraci
a svobodu sebevyjádření

Když mi Martina Kyselková, podnikatelka, majitelka firmy Kv. Řezáč, s níž jsme
měli titulkový rozhovor v našem lednovém čísle Madam Business, poslala své
fotografie, přemýšlela jsem, kdo je autorem. Vrtalo mi to hlavou, protože ty
obrázky jsou jasnou definicí osobnosti této obdivuhodné ženy. Naprosto přesně
vykreslily její duši, vystihly životní názor, zdravé sebevědomí, odhodlání bránit
svou firmu proti nepřízni okolností, vidět zodpovědně budoucnost, stát za svým
slovem. Ty fotky jsou vyjádřením mnoha charakteristik, stopou postoje k životu,
životopisem dělnosti, který pokračuje. Jsou to fotografie, které se nezrodily
náhodou, nebyla to marketingová rychlovka, póza sebestřednosti, ale životní
názor v té nejkoncetrovanější podobě. Pak mi to došlo. Paní Kyselková má dceru
a autorkou snímků je právě ona. Na tom by nebylo nic divného. Ale... strýček
Google mi posléze napověděl. Eliška Sky neboli Eliška Sky Kyselková je totiž
slavná fotografka, která se probojovala na světová mola, ke světovým značkám,
světovým médiím. Která vytvořila sama sebe s jasnou vizí, nekompromisně,
mistrným zvládnutím řemesla, ukázněností, ale také vedena svými emocemi,
respektem k nim, a chutí měnit vidění celku i jednotlivostí. Její další fotografie,
které jsem si posléze prohlížela, mne fascinovaly. Odvahou, kreativitou, nápady,
svými otazníky. Jsou vyzývavé, nabízejí diskuzi. A tak jsem se zeptala:

Také jsem našla ve fotografii
smysl komunikace a možnost
vyjádřit myšlenky, pocity
a inspirace.

Eliška Sky Kyselková
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jsem například vystavila projekt Parasites na
Global Good Awards v Londýně, kde se inspi-
ruji cíli udržitelného rozvoje (takzvanými
SDG) od OSN.

Nyní žijete v Londýně a zde jste se také
prosadila. Přitom právě v módním světě je
kariéra ošidná, složitá a ne každému se
podaří zaujmout. Měla jste štěstí? Nebo
těch faktorů bylo více?

Práce v módní fotografii je o tvrdé dřině, ale
zároveň chuti se prosadit a spolupracovat.
Mým prvním velkým úspěchem byl editorial
Elves stories pro Vogue Italia online, který
jsme vytvořili na Islandu. Musela jsem celý
projekt naplánovat a najít tým, ale výsledek
stál opravdu za to. Další spolupráce byly pak
jednodušší, a přineslo mi to i nabídku od čes -

kého Vogue na spolupráci jako digitální kon-
zultant na jeho začátcích. Pro to, aby se člověk
prosadil, je třeba pracovat sám na sobě a být
proaktivní.

Máte osobitý styl, dovolila bych si tvrdit,
že jste vystihla potřeby doby. Podle jakých
pravidel, podle ja-
kého střihu takový
názor vzniká?

Řídím se vlastním ni-
trem a tím, co se děje
okolo mě. Snažím se
použít svou tvorbu
jako reakci na okolí a možnost k diskuzi té-
mat. Téma různorodosti krásy je velice osobní
a vzešlo z vlastní potřeby se identifikovat se
širším spektrem vnímaní krásy. Téma udržitel-

nosti v mé práci je reakcí na dnešní rychlou
dobu konzumu a neúctu k přírodě a životní-
mu prostředí.

Vydobýt si své místo na slunci mezi kon-
kurencí není jistě bez ztráty kytičky, jak 
se říká. Co jste těžko zvládala, s čím jste

se dosud musela
prát, abyste stanu-
la v cíli? 

Největším tlakem je
být stále lepší a po-
souvat se kupředu.
Musela jsem ale po-

chopit, že i relax a odreagování se je důležité.
Ne každý projekt je stoprocentním úspěchem,
ale naučila jsem se inspirovat a učit i negativ-
ními zážitky, které mě posouvají dále a pomá-

Téma udržitelnosti v mé práci je
reakcí na dnešní rychlou dobu
konzumu a neúctu k přírodě
a životnímu prostředí.
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hají mi růst. Musela jsem se také obrnit vůči
negativním reakcím okolí i sebe sama a nebát
se jít kupředu.

Musíte dělat v uměleckém vidění kompro-
misy? Něco jiného je fotografovat na za-
kázku, něco jiného vytvářet obrázky, jimiž
sdělujete sama sebe... 

V komerční sféře musím splnit zadání a mít
na paměti účel reklamy. Proto i umělecké vi-
dění musím přizpůsobit tak, aby výsledek
měl působivý charakter, avšak zároveň co
nejlépe vystihl a vyzdvihl samotný produkt.
U uměleckých projektů mám pak volnou 
ruku a mohu se čistě vést svým nápadem
a citem.

V Čechách také fotografii vyučujete. Kdo
a při jaké příležitosti se může stát vaším
žákem? 

Ano, jakožto Canon ambasador dělám work -
shopy a přednášky po celém světě. Minulý rok
jsem měla štěstí přednášet na EXPO v Dubaji,
na univerzitách v Londýně a Glasgow, na foto-
grafickém festivalu Basquedok v Bilbau a mít
několik workshopů v Berlíně. V Čechách jsem
většinou pozvána na přednášky do škol nebo
jako Canon ambasador na festivaly, například
od Fotoškoda v Praze. 

Fotografové a fotoreportéři velkých medi-
álních domů se dokázali vždy uživit, ale ti
na volné noze zpravidla bojovali s nejisto-
tou příštího měsíce. Jak to vypadá dnes?
Co je nezbytné proto, aby měl člověk
z branže klidné spaní?

Myslím, že se v tomto moc nezměnilo. Práce
na volné noze je vždy nejistá a kolísavá. Sama
mám měsíce, které jsou velice plné a nemám
čas ani spát. A naopak některé měsíce jsou
pak nezvykle klidné
a volné. Vždy je ale
práce hodně, v méně
zaplněných dnech
pracuji na propagaci,
sociálních médiích,
YouTube, webu
a kontaktování no-
vých klientů.

Pracujete pro nej-
různější značky, má-
te ale i své vlastní
projekty. Jak jsou
orientované? Stále ekologicky?

Projekty pro klienty jsou různorodé. Minulý
rok jsem například připravila scénografii pro
inscenaci Národního divadla v Praze s názvem
Bohemian Gravity (součástí BPM), která je

nyní k vidění. Choreografem je Yemi AD
a koncept je o hledání vlastní svobody. Praco-
vala jsem také jako režisérka pro hudební vi-
deoklipy a reklamu. Jako fotograf jsem pak vy-
tvořila kampaň pro firmu Preciosa, magazíny
Style od South China Morning Post, Pap, For
Men, českou Heroine a Noctis. 

A když by si například firma ráda vašimi
obrázky vyzdobila recepci, halu, zasedač-
ku, může se na vás obrátit? Vyjdete vstříc?

Naznačíte, v jaké
cenové rovině se
pohybuje vaše 
odměna?

Ano, byla bych moc
ráda! Cena se pohy-
buje podle projektu
a formátu. Momen-
tálně mám výstavu
Epic Encounters
v galerii FOG v Bra-
tislavě, kde jsme
s kurátorem Duša-

nem Kocholem připravili limito vané edice
děl. Většina fotografií je nabízena ve dvou
formátech: A4 v edici 30 kusů za 390 eur
a formát 80 cm za 850 eur. 

ptala se Eva Brixi

Ne každý projekt je
stoprocentním úspěchem, 
ale naučila jsem se inspirovat
a učit i negativními zážitky, 
které mě posouvají dále
a pomáhají mi růst. Musela 
jsem se také obrnit vůči
negativním reakcím okolí i sebe
sama a nebát se jít kupředu.
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Zdravý a kvalitní spánek je pro někoho
zcela samozřejmý, pro jiného
nedosažitelný cíl. Příležitostnými
poruchami spánku trpí čím dál větší
procento populace, ale dopad
dlouhodobého spánkového deficitu 
na lidské zdraví je stále mnohými
podceňován. A právě proto máme
v březnu v kalendáři dvě důležitá data:
17. března je Světový den spánku 
a 21. března Mezinárodní den zdravého
spánku. Mají jediné poslání – zvýšit
povědomí o důležitosti spánku a jeho
vlivu na lidské zdraví. 

Jak jsou na tom se spaním Češi? Podle výzku-
mu STADA Health Report hodnotí kvalitu
svého spánku jako špatnou 32 % Čechů, u žen
je tento pocit silnější, nekvalitní spaní uvádí až
36 % žen, nejpostiženějšími skupinami jsou
ženy ve věku 25–34 a pak 55–69, kde tento
problém zmiňuje 40 %, respektive 39 % žen.
U mužské populace hodnotí kvalitu svého
spánku nejhůře věková skupina 35–44, 
a to konkrétně 32 % mužů. 
Mezi nejčastější problémy, které Če-
chy budí v noci, patří: každodenní
problémy (31 %), noční potřeba na
toaletu a problémy močových cest
(20 %), rušivé zvuky z okolí (19 %),
úzkosti (18 %), obavy o finanční za-
jištění (15 %), chrápání partnera či
partnerky (14 %). Jen zhruba čtvrti-
na Čechů uvádí, že spí nerušeně ce-
lou noc. Oproti tomu 39 % Čechů by
zvážilo přípravky na podporu spán-
ku, nicméně 25 % populace má oba-
vu z případné závislosti. 
Spánkem strávíme zhruba jednu
třetinu života. Jak je vlastně v těle

řízen? Přechod mezi denním a nočním reži-
mem je regulován mozkem pomocí hormo-
nu melatoninu v krvi. Melatonin se vytváří
v epifýze (tzv. šišince mozkové) a je postupně
uvolňován do krve. K tomuto procesu do-
chází večer, jakmile se začne stmívat. Množ-
ství melatoninu v krvi se během noci zvyšu-
je. S příchodem rozbřesku a ranních hodin
se jeho produkce pozastavuje a tělo dostává
signál, že nastal čas bdít. Melatonin je ja-
kýmsi vnitřním „dirigentem“, který organiz-
mu určuje dobu spánku a bdění. Jeho pro-
dukci je vhodné nechávat čistě v režii našeho
organizmu. 
Zatímco spíme, jsou regulovány a obnovová-
ny naše fyzické a psychické funkce. Během
kvalitního spánku jsou harmonizovány emo-
ce a člověk nachází vnitřní klid. Spánek je
důležitý také pro paměť, vše, co se přes den
naučíme, mozek během spánku dále zpraco-
vává. Kvalitní spánek pozitivně ovlivňuje také
imunitní systém, napomáhá nám např. při
zotavení se z nemoci. Dostatek kvalitního
spánku reguluje metabolizmus a pocit sytosti,
má tedy pozitivní vliv na to, abychom během
dne nevyhledávali zdroje „rychlé energie“,

a tím pomáhá regulovat naši tělesnou hmot-
nost. V neposlední řadě má pozitivní vliv
rovněž na kardiovaskulární systém. 
Pro psychickou a fyzickou kondici je zásadní
REM fáze spánku, která by měla během jedné
noci proběhnout čtyřikrát až pětkrát. REM
spánek, jemuž předchází usínání, lehký a pak
hluboký spánek, bývá někdy označován jako
snový spánek a během této fáze se oči rychle
pohybují všemi směry, proto označení Rapid
Eye Movement (zkratka REM). Během této
fáze je mozek velmi aktivní, dochází k mnoha
mentálním procesům, do dlouhodobé paměti
se ukládá spousta emocí, dat a dojmů a pro-
bíhá duševní regenerace. To se však stane 
za předpokladu, že zdravý spánek trvá 
6,5–8 hodin denně. 
Pravidel k tomu, jak se dobře vyspat, známe
dost, včetně omezování modrého světla před
tím, než vklouzneme do postele. Ne vždy
však dodržování pravidel spánkové hygieny
přinese kýžený efekt. V takovém případě je
vhodné zařadit do jídelníčku doplňky stravy
s obsahem látek přírodního původu, které
podpoří zdravý spánek, a to bez nežádoucích
pocitů malátnosti a ospalosti. Tyto doplňky

stravy je nutné pečlivě vybírat. 
Na trhu je nově například doplněk
stravy na přírodní bázi Lunestil,
založený na technologii zpožděné-
ho uvolňování v podobě inovativ-
ních duokapslí. Vnější kapsle ob-
sahuje esenciální olej levandule
lékařské, která se již po stovky let
používá pro své uklidňující účin-
ky. Vnitřní kapsle se zpožděným
uvolňováním pak obsahuje 
výtažek z mučenky pletní a vita-
mín B6. Tyto látky vstupují do 
organizmu až po usnutí pro pod-
poru klidného a zdravého spánku
po celou noc bez přerušení. (tz)

Třetina z nás 
hodnotí svůj spánek jako špatný
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Během jarního období dostává náš
organizmus zabrat. Ale jakmile
vysvitne sluníčko a dny se začnou
protahovat, ordinujeme si většinou
akčnější a náročnější program. To
však může být zatěžkávací zkouška
pro hladinu energie. Jak tedy tělu
poskytnout podmínky a podporu,
aby si našlo přirozenou rovnováhu
a my překypovali vitalitou?
Abychom se nehroutili
z nesplněných úkolů, nevyřízených
e-mailů, odsunutých pracovních
obědů a odřeknuté účasti na
významných konferencích?
Abychom nebyli nepříjemní na svůj
tým, abychom večer neusínali
s hlavou plnou otázek? Ale naopak,
abychom se radovali ze své vlastní
dobré energie, abychom s lehkostí
pírka zvládali další a další výzvy,
aby nápady přicházely samy? Aby
se nás kolegové a kamarádi
vyptávali, jak to děláme, že jen
kveteme? Hledejme odpovědi
v jednoduchosti.

Respekt k vlastnímu 
cirkadiánnímu rytmu
Jde o jeden z druhů biorytmů, dal by se přirov-
nat k vnitřním hodinám, které řídí řadu proce-
sů v těle a které mají své centrum ve žláze zvané
hypotalamus. Jeden cyklus v rámci cirkadián-
ního rytmu trvá obvykle 20–28 hodin. Může se
u každého mírně lišit. Je však nesporné, že vý-
razně reaguje na množství denního světla a fak-
tory v prostředí jako teplota, atmosférický tlak,
hustota vzduchu a další. Aby bylo možné cirka-
diánní rytmus co nejlépe využít v náš prospěch,
hodí se ho sladit s koloběhem dne a noci v da-
né oblasti, protože míra osvitu hraje tu vůbec
nejzásadnější roli. 
Cirkadiánní rytmus ovlivňuje například usí-
nání a vstávání. A spánek je tím nejkvalitněj-
ším zdrojem regenerace, jež nám tělo dává.
Takže je nasnadě začít s obnovou energie prá-
vě u něj správnou spánkovou hygienou. Jak na
to? V pozdních odpoledních hodinách a večer
se už nevěnujme žádnému intenzivnímu tré-
ninku, mírná jóga nebo klidná procházka po
večeři ale neuškodí. 
Hodinu před spaním ze svého dosahu odstra-
níme všechny zdroje modrého světla. Připra-

víme ložnici tak, aby byla dobře vyvětraná
a teplota v ní byla alespoň o 1,5 °C nižší než
v prostorách, kde se zdržujeme většinu dne.
Svůj prostor také dobře zajistíme proti průni-
ku rušivého světla z vnějšího prostředí, napří-
klad žaluziemi nebo zatemňovacími závěsy.
Zbytečně před ulehnutím neholdujeme nad-
měrné konzumaci informací. Odkládáme
i knížku. A pokud máme v dosahu partnera,
nebo zvířecího kamaráda, klidně jim v době
před spaním věnujme několik milých pohlaze-
ní, protože dotek i objetí zvyšují produkci oxy-
tocinu, který uvolňuje stres a pomáhá snáze
usnout a přispívá k celkovému zvýšení kvality
i doby spánku. 

Pohyb má své kouzlo
Nedílnou součástí zvyšování hladiny energie
je pravidelný pohyb, nejlépe na čerstvém
vzduchu a pod slunečnou oblohou. Nemusíme
se vůbec nutit k tomu být šampioni v nějaké
sportovní disciplíně, i mírná intenzita postačí
k tomu, aby našemu tělu prospěla a přispěla
k redukci stresu a lepšímu usínání i pozitiv-
ním dopadům na cirkadiánní rytmus. Jen po-
zor na příliš intenzivní sportování ve večer-

ních hodinách, to může mít právě opačný
efekt. Nejlépe je pohyb zařadit mezi desátou
dopoledne a pátou odpoledne, pokud to pra-
covní vytížení dovolí.

Pitný režim s probiotickými nápoji 
„Dodržování pitného režimu a dostatečný pří-
sun tekutin umožňuje efektivnější vylučování
škodlivin z organizmu. Promývají se více me-
zibuněčné prostory, ale také ledviny, které
společně s játry patří mezi nejdůležitější orgá-
ny, jež zajišťují přirozené detoxikační procesy
v těle. A když navíc sportujeme, je potřeba po-
čítat podle intenzity ještě s nějakým pitím na-
víc, protože tekutiny také ztrácíte pocením,“
vysvětlil Petr Žemlička, zakladatel značky Nu-
preme, která se stará o to, abyste měli z čeho
vybírat, když si potřebujete vylepšit kondici. 
Z tohoto důvodu také před pár lety značka
vznikla. Nupreme je ryze český výrobce do-
plňků stravy a potravin, která do každodenní-
ho života zákazníků přináší inovace, požitek
z chuti, vysokou přidanou hodnotu a benefity
pro zdravý životní styl. Posláním je vytvářet
takové produkty, v nichž se snoubí přírodní
původ surovin, jejich dokonalá funkčnost

Probuďte vitalitu, 
zbavte se únavy, žijte

Petr Žemlička
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a nepřekonatelná chuť. Tento přístup k celo-
dennímu systému výživy staví na superpotra-
vinách v biokvalitě, vysoce funkčních snack-
cích a vzácných přírodních látkách. Nupreme
tak představuje zcela nový koncept výživy bu-
doucnosti pro aktivní a spokojený život bez
kompromisů zabalený navíc do atraktivního
a moderního designu. Výrobky jsou k dostání
v síti drogerií dm, Benu, Lékárna.cz, alza.cz,
mall.cz, Grizly, Dr. Max, Pilulka, Vivantis,
Prozdravi.cz, Natural Jihlava, BIOOO.CZ, 
Košík.cz, Rohlik.cz, Country Life a také na
vlastním e-shopu firmy Nustore.cz.
Základem pitného režimu by měla být čistá
voda, případně doplněná o přiměřené množ-
ství zeleného či bylinkového čaje. Pozor! Kávu
řadíme spíše mezi pochutiny. Protože má silný
diuretický účinek, servírujeme ji vždy i se
sklenicí vody, abychom doplnili to, co naše tě-
lo za nedlouho po šálku lahodného moku vy-
loučí. A když by nás přepadla chuť na slazené
nápoje nebo energetické drinky? „Nikoho asi
nepřekvapí, když řeknu, že benefit pro tělo
velký nemají. Ale hlavně k nim existuje zají-
mavější alternativa. Je to Kombucha, fermen-
tovaný nápoj ze zeleného čaje či Yerba maté
od značky Nupreme, umí povzbudit organiz-
mus a vedle toho ještě pečuje o střevní mikro-
biom. Právě prostředí ve střevech z velké části
o hladině energie a vitality rozhoduje. A do-
konce je to právě střevo, kde se tvoří až 90 %
hormonu štěstí serotoninu,“ vysvětlil Petr
Žemlička. 
A kolik tekutin přijmout? Ideální je odvodit
množství od váhy. Na kilogram hmotnosti bys-
te měli přijmout asi 40 ml tekutin. Pro ženu
o váze 65 kg to bude tedy kolem 2,6 l. Pro mu-
že o váze 80 kg pak 3,2 l. Ledviny za hodinu
dokážou zpracovat bezpečně až 0,75 l tekutin.

V hlavní roli chlorofyl a vitamíny 
Během jara se naskýtá skvělá příležitost začít
těžit z právě rašící vegetace: obsahuje spoustu
vitamínů, enzymů, a hlavně chlorofyl. Objevu-

jí se zelené bylinky jako medvědí česnek, pa-
žitka, naťová cibulka, divoká zelenina jako ža-
binec, potočnice, česnáček. Na zahradě už ros-
tou polníček, rukola, špenát. Je vhodná doba
také konzumovat klíčky, které jsou bohaté na
makro i mikroživiny. Naklíčit můžeme nechat
semena póru, mungo fazolí, čočky, vojtěšky
a řeřichy. 
„Někdy je ale obtížné ve stravě zkonzumovat
optimální množství těchto darů přírody. A tak
můžeme tělu některé živiny dodat také pro-
střednictvím doplňků stravy, tím určitě nic
nezkazíme,“ doplnil Petr Žemlička. Chlorella,
spirulina a mladý ječmen se řadí mezi super-
potraviny, někdy se jim říká také supergreens
a najdeme je v nabídce Nupreme. 
Spirulina, hodná modrozelená sinice, je velice
bohatá na bílkoviny, například aminokyseliny
tyrosin a fenylalanin. Právě bílkoviny do znač-
né míry rozhodují o celkové energetické bilanci
organizmu. Hrají svou roli při zvládání hladu
a přispívají ke kontrole návalů nejrůznějších
chutí. Dále obsahuje zajímavé množství karote-
noidů, jódu, kyseliny listové, vitamínu B6 pro
harmonii nervové soustavy, vitamínu B2 a žele-
za, které pomáhají redukovat únavu a podpo-
rují krvetvorbu. 
Chlorella patří mezi tělu prospěšné sladko-
vodní řasy, jejichž stěna je tvořena speciálním
druhem vlákniny, který na sebe v trávicím
traktu dokáže nabalit řadu odpadních látek,
včetně těžkých kovů. Funguje společně s další-
mi zdroji vlákniny zkrátka jako štětka, která
kartáčuje střeva zevnitř. Chlorella patří mezi
významné zdroje vitamínu B12, který je ve
stravě vegetariánů a veganů málo zastoupený.
B12 má ale velký vliv na psychickou pohodu
a přispívá k redukci vyčerpání. I v této super-
potravině najdeme velké množství železa. Ale
to nejzajímavější je obsah chlorelového růsto-
vého faktoru (CGF) v této řase. Zatím je stále
pod drobnohledem vědců, ale některé studie
už naznačují, že by při obnově a růstu buněk
mohl chránit jejich DNA. 

„Nejsilnější pá-
kou na únavu
a chybějící vitalitu je v mladém ječmeni pří-
tomnost vitamínu C a B6. U této kombinace
látek je totiž dokonce jejich pozitivní vliv na
hladinu energie klinicky potvrzen. Chlorofyl je
pak anti-agingovým elixírem, který navíc při-
spívá k harmonické funkci imunitního systé-
mu,“ komentoval Petr Žemlička. 
A jaký je podle něj recept na život plný ener-
gie a pohody? „Každý to má jinak nastaveno,
každý má své vlastní potřeby. Nejdůležitější
je podle mne poznat sám sebe, vyzkoušet, co
komu prospívá, po čem se cítí dobře. Nic si
nenutit, nepřekombinovat úsilí a aktivity jen
proto, že do toho a toho dne potřebuji být fit
nebo musím mít něco hotovo. Všechno má
svůj čas. My například již brzy uvedeme na
trh novinky, které jsme dlouho vyvíjeli, nad
kterými jsme hodně přemýšleli. Věříme, že
jdeme správným směrem, a toužíme trefit 
se do přání svých zákazníků,“ uzavřel Petr
Žemlička.

připravila Kateřina Šimková
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letem světem / špetka moudrosti

Haf a mňau
Dvacet let je dost dlouhá doba na to, aby člověk
někde zapustil kořeny. Na venkov přijede jako
vykulený „lufťák“, který utíká z ruchu velkoměs-
ta, hledá potřebný klid, jiný vzduch a novou ži-
votní náplň. A když tomu pomalému běhu času,
těsnějším sousedským vztahům a starosvětské-
mu prostředí postupně přijde na chuť, už se mu
zpátky do moderní civilizace jaksi nechce. Na -
konec zapadne mezi ostatní, nabývá rysů staro -
usedlíků a přeje si, aby ho místní lidé nevnímali
jako cizí element. Taky mu vůbec nevadí, že mu
sláma leze z bot, to prostě k věci patří. Pak se za-
pomene, že kdysi přišel jako „náplava“ a do hos-
pody chodil v nažehlené košili.
Pravda, i česká vesnice už není to, co bývala. Pro-
měňují se domy, jejich obyvatelé i zvířectvo, to
vše podle vzoru, který dennodenně nabízí tele-
vizní obrazovka jako okno do světa. Venkované
se zkrátka poměšťují, nechtějí za Pražáky zůstat
pozadu v životní úrovni, zvycích a rituálech, ob-
čanské vybavenosti. 
A tak i sem na sever Čech dorazili nóbl pejskaři.
Tedy psi měli vždy na vsi své stálé místo, patřili
k chalupě a k hospodáři, hlídali jeho majetek
a potvrzovali jeho společenské postavení neboli
status. Na velkém statku štěkal pořádný hafan,
myslivec se neobešel bez ostrého jezevčíka, dě-
dovi na výměnku dělal společnost veselý oříšek.

Ke gruntu patřila pole, dvůr plný hospodářských
zvířat a v jeho rohu nepřehlédnutelná psí bouda
s pořádným řetězem.
To bývalo a netvrdím, že dnes už tomu tak není.
Bdělí hlídači z obce nezmizeli, jen jejich spole-
čenská role se trochu mění. I oni podléhají mó-
dě, kterou píše metropole. S víkendovými ná -
vštěvníky přijeli totiž z města i jejich mazlíčci.
Chlupatá stvoření, živoucí plyšáci, kteří zlodějům
sotva naženou dost strachu, ale o to víc si pod-
maňují naše srdce svou roztomilostí, hravostí
a ledabylou povýšeností. 
Procházet se po venku s takovým lamačem srdcí,
to budí respekt. V jednom to může vzbudit závist
a touhu připodobnit se. Kdo by se nechtěl podo-
bat měšťákovi, který důležitě venčí svého mopslí-
ka, sbírá opatrně jeho hovínka, aby dal všem ulti-
mativně najevo, že jinak se už prostě žít nedá? 
Exempla trahunt, příklady táhnou, a tak si u nás
lidé začali zakládat na tom, že jejich společník
není žádný nalezenec, podvraťák, psisko bez pa-
pírů, ale čistokrevný příslušník dobrého rodu.
Jsou kvůli tomu ochotni přemoci sedláckou še-
trnost a sáhnout hlouběji do peněženky, jen aby
vydané peníze byly hned na první pohled na
pejskovi vidět.
A pak jsme tu my, co tvoří druhý tábor milovní-
ků zvířat – kočkaři. Nepodlehli jsme snobské psí
módě, neutrácíme za ušlechtilá koťata a drahé
krmení tisíce. To však neznamená, že se ke svým
kočičkám a kocourkům hrdě nehlásíme a máme
je méně rádi. Naopak nám lichotí, že ony si vy-
braly nás, a ne my je. Když nám projevují svou
přízeň, víme, že jsme si ji zasloužili a že není zví-

řeti pudově dána a projevována každým zavrtě-
ním kupírovaného ocasu. 
A tady docházím k zásadnímu dělení na vsi. 
Takřka už vymizely třídní rozdíly, odlišné místní
zvyky a rodové tradice, obec se přiblížila městu
a ve svých obyčejích se jaksi homogenizovala.
O to ostřeji se však ve veřejném prostoru střetá-
vají dva odlišné světy psí a kočičí kultury. Ač to
nikdy nahlas nepřiznají, pejskaři drží při sobě
a kočkaře trochu dál od těla. Určitou přezíravost,
nevyslovenou a jemně naznačovanou, skrýt ne-
dokážou, možná že vůbec nechtějí. Lidé se mezi
sebou nikdy nepřestanou poměřovat, to už k lid-
ské přirozenosti prostě patří.
No a my, na druhé straně barikády, děláme, že
jsme si toho nevšimli. Přehlížíme chování pej-
skařů s vědomím, že jsme stejně hrdí a svébytní,
jako je podstata kočičí duše, jenže v skrytu, bez
potřeby dávat nadřazenost na odiv ostatním.
Když za kočkou vyrazí hysterický jezevčík Amor,
zábava je to náramná. Pán zuřivě přivolává psa
zpět, ten nevidí neslyší a snaží se vyštěkat Mike-
še, jenž si našel na stromě bezpečné útočiště.
A z vysoka se mu poťouchle směje do očí. 
Na pohled nudná, tuctová obec, pod jejímž povr-
chem to ale vře. Tábory protivníků jsou hluboce
zakopány a vyčkávají. Občas sice dojde k nějaké
výměně názorů, ale bez vlivu na celkové rozlože-
ní sil. Uštipačné poznámky v hospodě na adresu
jedněch či druhých, prosím!, ale jinak žijí spolu
pejskaři a kočkaři ve zdánlivé shodě. Uvidíme,
jak ještě dlouho. Možná, že jednoho krásného
dne naruší status quo nová móda siamských ne-
bo angorských koček. Kdo ví. Pavel Kačer

Oblíbenost bezhotovostních plateb
uskutečněných přes chytré hodinky v Česku
povážlivě roste. Zejména u žen jde o druhé
nejčastější zařízení po smartphonu, které
využívají pro transakce uskutečněné
digitálními peněženkami. Platí takto už
každá desátá Češka (9,7 %). Placení
hodinkami je oblíbené zejména u mladší
a střední generace od 18 do 44 let
a z hlediska regionů je zdaleka
nejvyužívanější v Praze, kde takto platí
skoro každý pátý uživatel digitální
peněženky (18,8 %). Vyplývá to z průzkumu
agentury Ipsos pro společnost Barion,
kterého se od 16. do 22. února 2022
zúčastnilo tisíc respondentů ve věku 
18–65 let z celé České republiky.

„Už to není jen chytrý telefon, který používá-
me pro bezhotovostní platby místo klasické
plastové platební karty. Vedle chytrých hodi-
nek, které zažívají boom, se pomalu prosazují
i chytré náramky. U starších uživatelů je nej-
častější alternativou smartphonu platba přes
tablet,“ říká Balázs Judik, marketingový ředitel

společnosti Barion, poskytovatele stejnojmen-
né chytré platební brány a digitální peněženky
Barion Wallet. Chytré hodinky pro bezhoto-
vostní platby používají nejčastěji vedle Pražanů
obyvatelé Středočeského, Libereckého, Jihoče-
ského a Zlínského kraje a také středně velkých
a větších měst s 20 000–100 000 obyvatel.
Z hlediska dosaženého vzdělání preferují nej-

častěji platby chytrými hodinkami absolventi
učebních oborů (12,5 %) následovaní středo-
školáky (6,7 %). O třetinu více platí chytrými
hodinkami ženy (9,7 %) než muži (6,3 %).
Osm z deseti uživatelů digitálních peněženek
však stále dává přednost smartphonu. „Digi-
tální peněženka není jen čistě platební nástroj,
který umožňuje realizovat online platby. Dají
se díky ní sledovat veškeré transakce, aniž by
se uživatel musel přihlašovat na internetové
stránky nebo si útraty zapisoval. Nemusí také
stále dokola zadávat data o platební kartě,“ vy-
světluje Balázs Judik ze společnosti Barion.
Díky digitální peněžence Barion Wallet lze ta-
ké bezhotovostně odesílat a přijímat platby se
zadáním pouhé e-mailové adresy a částky. Do
digitální peněženky lze jednoduše nahrát pla-
tební karty a spravovat je, nebo pokud si to
uživatel nepřeje, nabíjet peněženku z jeho
bankovního účtu. Barion Wallet je také mezi-
národním platebním nástrojem, který umož-
ňuje platit ve čtyřech měnách: české koruně,
maďarském forintu, euru a americkém dolaru.
Podporuje češtinu, slovenštinu, maďarštinu
a angličtinu.

Každá desátá Češka využívá 
pro bezhotovostní platby chytré hodinky

Fejeton
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Vzhledem evokuje vozidlo, které
jednoho dne bude brázdit povrch
Měsíce nebo jiných kosmických
těles, na nichž bude mít člověk
v úmyslu zanechat svou trvalejší
stopu. Zatím ale Kia Niro umožňuje
prožít futuristický příběh na Zemi.

Kia Niro zvenku působí kompaktně. Dokud
neotevřete dveře a nenastoupíte. Uvnitř kabi-
ny je tolik místa, že je to na první usednutí až
nepochopitelné. Kladete si otázku, zda to ne-
ní optický klam. Když vedle vás ale dosedne
spolujezdec s figurou basketbalového šampi-
ona a jen si s lehkostí odsune sedadlo tak,
aby se pohodlně uhnízdil, uvědomíte si, že to
je realita. A přidáte k ní ještě přízvisko mo-
numentální. Protože další dva dlouháni se
bez ústupků a štelování usadí dozadu. Svou
zásluhu na tom má uložení baterie hybridu
pod zadními sedadly. Zajímá-li vás, jestli toto
řešení nespolklo také trochu prostoru zavaza-
delníku, tak ano. Ale nic dramatického. 
Objem 348 litrů bohatě stačí na to, abyste
s rodinou i podnikáním zvládli každodenní
agendu. Při sklopených zadních sedadlech 
získáte až 1342 litrů.
Interiér dokáže velmi výstižně popsat na In-
stagramu trendující hashtag #aesthetic, tedy
přinejmenším pro úroveň výbavy Style, kterou
jsme testovali. Estetika se nese v duchu mini-
malizmu, splývavých linií a až zenového náde-
chu. Podílí se na tom především panel, jenž
propojuje digitální palubní přístroje a info -
tainment v jeden celek, jenž dominuje prosto-
ru, jimiž jsou obklopeni řidič se spolujezdcem.
Do tohoto vizuálního konceptu bravurně za-
padá dotyková lišta, na níž uživatelé přepínají
mezi nastavením klimatizace a možnostmi pro
rychlé ovládání infotainmentu. K naší radosti
jsou zachovány také běžné fyzické voliče, s ni-
miž intuitivně nastavíte teplotu ve voze nebo
hlasitost hudby. I v okolí voliče řazení zůstal
prostor pro klasická tlačítka sloužící k regulaci
vyhřívání sedadel a volantu. Přesně tato kom-

binace digitálního a analogového světa je pod-
le naší redakce tím nejlepším kompromisem
pro pohodlí a bezpečnost. 
Za zmínku stojí rovněž použité materiály, pro-
tože pojetí ekologie a šetrnosti u Kia Niro zda-
leka nekončí jen elektrifikovanými pohony.
Recyklovaný papír byl částečně využit na ča-
lounění stropu, lak nanesený na panelech ve
dveřích neobsahuje ropné deriváty. A pohodl-
ná sedadla byla z potažena veganskou kůží
v kombinaci s textilií z vláken Tencel, pro je-
jichž výrobu slouží dřevní hmota z eukalyptu. 
Jak se s Nirem brázdí silnice? Dobře, komfort-
ně a spolehlivě. Jízda s ním je především o po-
hodě. Není to sporťák, ale auto, které řidiče nu-
tí k plynulému a klidnému pohybu vpřed.
Zatáček ani nerovností se není třeba bát, poradí
si s nimi, a v redakci nabýváme dojmu, že so-
lidněji než někteří konkurenti z téže domoviny.
Na škodu ale je až přeposilované řízení. Někdy
jde až příliš „lehce“. Přitom dvouramenný vo-
lant je klenot. Možná ne na první pohled, ale
jakmile k němu ruce přilnou, to pohodlí a úle-
vu unaveným zápěstím řidič ocení. 
Částečně elektrifikovaný pohon je velký po-
mocník při přibližování na kratší vzdálenosti.
Jezdí-li člověk sem a tam v perimetru do 
30 km, ve městě pak klidně do 40 km, může se
stát, že benzínový agregát GDI 1,6 ani nezavrní.
Plug-in hybrid by totiž měl dokázat čistě elek-
tricky ujet 65 km, po městě ještě o 20 více.
Myslíme si ale, že nejpříjemnějším revírem pro
Niro jsou přejezdy meziměsto, na kterých jsme
si ho otestovali především. Na silnicích první
třídy si vyrovnaně a sebejistě pluje a má u toho
hvězdnou spotřebu kolem 4,5 l/100 km. 
Niro má dva jízdní režimy. Většinu času jsme
strávili v tom sportovním, kdy páčky pod vo-

lantem slouží k přeřazení. V režimu Eco mají
ale zajímavější funkci: určuje se jimi míra re-
kuperace. Nejmírnější stupeň rekuperace je
z hlediska plynulosti asi nejlepší volbou. 
Co nás však trošku mrzí? Ve městě by usnad-
nil ožehavé parkovací situace trochu větší rejd.
A škoda je snad i příliš umírněné palety barev,
které si může karoserie vozu obléknout. Pozi-
tivem ale je, že u námi testovaného Nira v šedé
metalíze Steel můžete alespoň navolit temně
šedé provedení C-sloupku, které karoserii do-
dá na kontrastu. Pořád nás ale dráždí předsta-
va, jak by se tvary Kia Niro blýskly třeba v od-
stínech magenta, korálové nebo jantarové. 
A verdikt? Kia Niro je povedený elektrifikova-
ný crossover, který se neztratí jako rodinné
auto ani pohodlný každodenní parťák na
všechny businessové aktivity. Na jeho obsluhu
nemusíte mít doktorát z technické univerzity.
Jeho silná stránka je, že vám dokáže ulehčovat
život. Vděčí za to i zpracování funkcí infotain-
mentu. Je to na vyznamenání. Infotainment je
naprosto svižný a přehledný. Funguje spolehli-
vě, ať už hledáte informace o nejbližší dobíjecí
stanici, počasí, nebo potřebujete poladit apli-
kaci Kia Connect. A posádce vzadu také poli-
chotí přístup k USB-C konektorům pro nabí-
jení chytrých zařízení. 
Chápeme, proč si toto auto odneslo titul Svě-
tové ženské auto roku 2023. Na jednu stranu
toužíme po estetickém životě, který nám dává
pocit výjimečnosti. Na stranu druhou si přeje-
me vizuálními formami překonávat zaběhnutá
kritéria obyčejné líbivosti a chceme jasně vy -
jádřit to, na čem nám záleží: budoucnost. 
A potřebujeme, aby se nám v autě žilo lehce,
bez zbytečných vrásek na čele. To všechno 
Kia Niro splňuje. Kateřina Šimková

Kia Niro PHEV: 
překonávat zaběhnutá kritéria líbivosti

foto Kateřina Šimková




